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Miről az egyetem tanácsát f. évi junius hó 2-án 937. eln. 
sz. alatt kelt körintézvényem kapcsán tudomás és miheztartás 
végett ezennel értesítem. 

Budapesten, 1883. évi julius hó 17-én. 
T R E F O R T S . k . ' 

1883/4. 
28,291. szám. 

0 csász. és apostoli kir. Felsége f. évi augusztus hó 20-ról 
kelt legfels. elhatározásával a m. kir. egyetemek és jogaka-
démiák tanulmányi és vizsgálati rendjére, valamint az egye-
temi jog- és államtudományi karoknál tartandó szigorlatokra 
vonatkozó módosított szabályzatokat legkegyelmesebben jóvá-
hagyni s megengedni méltóztatott, hogy azok azonnal életbe 
léptettessenek. 

Ezen szabályzatoknak 1000—1000 példányát az egyetem 
Tanácsának f. évi 11,630. sz. a. kelt rendeletem kapcsán oly 
felhívással küldöm meg, hogy azokat a jog- és államtudományi 
karnak a további szükséges intézkedések megtétele végett 
kézbesítse. 

Ezen, az alap- és államvizsgálatokra vonatkozó módo-
sított szabályzat az alapvizsgálatoknak eddigi iskolai vizsgálati 
jellegét és mint a harmadik, illetőleg ötödik és következő 
félévek beszámításának feltételeit nem érinti és a vizsgálati 
bízottságok szervezetét is fentartja, s csak annyiban estek 
ezen vizsgálatok változás alá, a mennyiben az első alap-
vizsgálat egyik tantárgyának a római jognak vizsgálatánál, 
annak a pandecta jogra vonatkozó része és a Il-ik alapvizs-
gálatnál az észjog történelmi része mellőztetett. Ezenfelül a 
pénzügytan az utóbbi vizsgálat tárgyai közé vétetett be oly 
módon, hogy az a nemzetgazdasággal együtt vizsgáltassák. 

Az államtudományi államvizsgálat eddigi tárgysorozata 
kibővíttetett azon tárgyakkal, a melyeknek ismerete a közig, 
tisztviselőktől múlhatlanúl megkívántatik; milyenek : a peren 
kivűli eljárás és a büntető jognak a kihágásokra vonatkozó 
része, az azokra vonatkozó eljárással együtt. 

Hogy ezáltal azonban ezen vizsgálat túl ne terheltessék, 
annak eddigi tárgyai közül a pénzügytan, mint említém, a 
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Il-ik alapvizsgálatba helyeztetett át, míg a statistika annak 
népességi, közművelődési és közgazdasági részeire szoríttatott. 

Épen így a szintén közig, minősítéssel, habár kisebb 
mérvben felruházott jogtudományi államvizsgálat eddigi tárgyai 
közé felvétetett a közig, jog, melynek ismerete minden köz-
tisztviselőre nélkülözhetlen. 

Mindkét államvizsgálat tárgyai szaporíttatván, a vizsgáló-
bizottságok tagjainak száma is az eddigi 4 helyett 5-re volt 
felemelendő, kik közül minden egyes esetben három tag a 
tanári testűlet kebeléből, kettő pedig az általam eddigi módon 
kinevezendő közig., illetőleg bírósági tisztviselők és ügyvédek 
közül küldendő ki. 

Ezekből kifolyólag, miután a közig, szakra a jog- és 
államtudományi szigorlatok is minősítő jelleget nyertek, ellen-
ben az állam vizsgálatok az új szabályzat szerint azoknak 
előfeltételeit, mint eddig, nem képezik, szükséges volt a szigor-
latokra vonatkozó szabályzatokat is módosítani, a mennyiben 
a szigorlatokat is ki kellett bővíteni mindazon politikai és 
közig., illetőleg jogi tárgyakkal, a melyeknek ismerete a közig, 
pályán alkalmazandó egyénektől okvetlenül megkövetelendő, 
melyek épen azért legalább részben a megfelelő államvizsgá-
latokba is bevétettek. Ugyanis a jogtudományi szigorlat a 
politika, közig, és pénzügyi joggal, az államtudományi pedig 
a peren kivűli eljárással és a büntető jognak a kihágásokra 
vonatkozó részével és az azokra vonatkozó eljárással. 

A politikai tárgyaknál a jogtudományi szigorlatokba való 
beosztásánál részint hogy a hallgatóknak az egyes szigorla-
tokra való készülés megkönnyíttessék, részint hogy a tanúl-
mányozás behatóbb és alaposabb lehessen, czélszerűnek mutat-
kozott a három szigorlatban a rokonabb tantárgyak csopor-
tosítása oly módon, hogy az elméleti tárgyak az első, a posi-
tiv tárgyak a harmadik szigorlatba, mig a politikai tárgyak 
mind a második szigorlatba vétettek be, hozzájok adatván a 
büntető, jog, mely természeténél fogva inkább beillik az ekép 
politikai jelleget nyert szigorlatba; szabad választására bízat-
ván a hallgatóknak a 2 ik és 3-ik szigorlatot tetszés szerinti 
sorrendben letehetni. 

A jogi tantárgyak ellenben az államtudományi szigorlatba 
oly módon vétettek be, hogy az illető tantárgyak a II. szigor-
latnál a közig, és pénzügyi joggal együtt vizsgáltassanak. 
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Czélszerűnek mutatkozott ez alkalommal a kötelezett 
tantárgyaknak előadási óraszámát is az illető tantárgyak 
természete- és terjedelméhez képest módosítani, s ennélfogva 
a római jogból, tekintettel annak alapjogi természetére, egy 
nyolcz órás főcollegiumu hallgatását kötelezővé tenni és a 
pénzügytan, pénzügyi jog, közig, jog és statistikának óraszámát 
4, a nemzetközi jognak óraszámát pedig 3 órában megállapí-
tani, érintetlenül hagyván a többi tantárgyak eddigi öt óra-
számát és a tanárok azon jogát, hogy az említett tantárgyak-
ból magasabb óraszámban is hirdethetnek collegiumokat, de 
kikötésével annak, hogy minden tárgyból évenként legalább 
egy fél évi főcollegium a megjelölt óraszámban tartassák. 

Végűi felemlítendőnek találom, hogy a kötelezett tárgya-
kon kivűl, a szabályzat az államszámviteltant, bányajogot, a 
törvényszéki orvostant, a közegészségtant és a nemzetközi 
magánjogot hallgatásra ajánlja. 

Meg vagyok győződve, hogy az ekként módosított vizs-
gálati és szigorlati szabályzatok, mig egyrészt a jog- és állani 
tudományokat hallgatóknak szélesebb körű kiképeztetését fogják 
eredményzni, másrészt el fog éretni, hogy az ezen szabály-
zatok értelmében kiképzett és tisztviselőségre minősített egyének 
megfelelő elméleti kiképeztetést és iskoláztatást fognak maguk-
kal az életbe kivinni. 

. Budapest, 1883. augusztus hó 25-én. 
A minister meghagyásából : 

T A N Á R K Y G E D E O N S. k . , 
államtitkár. 

35,899. szám. 

A tanpénzek tárgyában a budapesti egyetem tanácsához 
intézett rendeletem másolatát azzal küldöm meg az egyetem 
tanácsának, hogy ámbár a hallgatóság túlnépességéből eredő 
s a tanpénzrendszerrel összefüggő bajok a kolozsvári egye-
temnél, annak csekély népessége mellett természetesen nem 
észlelhetők : az ügyet az egyetem tanácsa is tegye tanácsko-
zása tárgyává s véleményes jelentését kellő időben tegye meg 
iránta hozzám. 

Budapesten, 1883. évi október hó 24 én. 
T R E F O R T S . k . 
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Ismételvé felmerült a vélemény, úgy a napisajtóban, 
mint a törvényhozási tárgyalásokban is, hogy a budapesti 
tudományegyetem, kivált némely karai és egyes tudomány 
szakainak túlnépességéből eredő s évről-évre érezhetőbbé 
váló bajok, részben legalább a ma fennálló tanpénz-rendszer-
rel is összefüggésben vannak. Az egyetem némely, jelesen: jogi, 
orvosi s részben bölcsészeti karainak, ez utóbbinál különösen 
a természettudományi tanszakoknak imént említett s már két 
évtized óta érezhető túlnépessége tette szükségesekké és hozta 
létre a párhuzamos tanszékeket az elméleti és párhuzamos 
intézeteket a gyakorlati és demonstratív tanszakokban. A 
vizsgálati és szigorlati rendszer mindenkire nézve kötelezővé 
tette azon tantárgyak hallgatását, melyek a vizsgálatok és 
szigorlatok tárgyai s így ezen tárgyak előadására a hallga-
tók oly nagy számban jelentkeztek, hogy egy collegiumban 
sem a tanterem térfogata, sem az előadás s különösen a 
demonstratív tárgyaknál a kísérletek és gyakorlatok sikeres 
folytathatása szempontjából nem voltak egyesíthetők. A pár-
huzamos tanszékek és intézetek felállításának első és főczélja 
a hallgatók túlnépességének megosztása volt. Másik czél ter-
mészetesen az egyes tudományszakoknak különböző irányok-
ban való mívelése, a hallgatóknak — a tanszabadság elvénél 
fogva — a választás lehetővé tételé, sőt a magokat egyes 
szakokban bővebben kiképezni óhajtók számára egy azon 
tanszaknak különböző előadásokban kétszer is haligathatására 
a lehetőség megadása. E czélok azonban a párhnzamos tan-
székek és intézetek felállításával, az évtizedes tapasztalás sze-
rint, — csak részben és pedig néhol csak igen kis részben éret-
tek el. Nem éretett el különösen az első és közvetlen czél: a 
hallgatók megosztása. A párhuzamos tanszékek hallgatósága csak 
oly vagy közel oly népes collegiumokbanjelentkezik a párhuzamos 
előadásokon, mint előbb az egyediilieken. Ha feltehető volna, 
hogy e hallgatóság csupán a tudomány iránti előszeretetből 
és a tanszaknak különböző irányokban való hallgathatása 
czéljából jelentkezik a párhuzamos előadások mindkettőjére: 
a jelenség — a belőle származó anyagi és térbeli nehézségek 
mellett is — örvendetesnek volna tekinthető. Ugy látszik 
azonban, a hallgatóságot, legalább annak túlnyomó részéi, 
nem lisztán a tudomány szomja, hanem mellékes tekintetek 
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is hajtják oly nagy tömegekben a párhuzamos előadásokra. 
Az iijú nem tudhatván előre, hogy az illető vizsgálati vagy 
szigorlati tárgyból az annak párhuzamos előadásával foglal-
kozó tanárok melyike fogja őt esetleg vizsgálni, biztosítani 
kívánja magát az egymástól netalán eltérő előadások mind-
kettejére nézve, mivel mindenik tanár a saját rendszere sze-
rint vizsgál s így esetleg oly kérdéseket tehetne vagy oly 
irányú feleleteket követelhetne, melyekre az ifjú, ha csak a 
másik tanárt hallgatta, nem volna elkészülve. Sőt feltehető, 
hogy a hallgató a legtöbb esetben bizonyára tévesen, a vizs-
gáló tanár jó indulatát is akarja biztosítani magának az által, 
hogy őt hallgatta légyen s nem tudhatván a két tanár közül, 
melyiknek vizsgálata alá' kerülend, hallgatja mind a kettőt, 
csak hogy mind a kettőnek jóindulatát biztosítsa magának. 
És ha valóban hallgatná is mind a két tanár párhuzamos 
előadásait, egyiket az egyik, másikat a másik félévben, ez 
állal kétség kivűl s minden esetben csak nyerne. De a colle-
giumok túltömmöttsége az összes beiratkozottak mindenkori 
jelenlétét az előadásokon amúgy is lehetetlenné tevén, az 
ifjúság egy nagy részének az előadások hanyag látogatására 
való hajlandósága óhajtott ürügyet talál arra, hogy beirat-
kozzék ugyan s a tanpénzt megfizesse ; de az előadásokat tény-
leg ne — vagy csak hanyagul látogassa Tény mindenesetre 
az, hogy az ifjaknak téves vagy nem téves felfogással érdé-
kében van a vizsgálati és szigorlati tárgyakat, mindkét pár-
huzamos előadásban hallgatni, vagyis azért a tanpénzt meg-
fizetni s arra beiratkozni. Tény továbbá, hogy a tanárnak, 
érdekében van minél népesebb collegiumot tartani, minél több 
hallgatóval bírni s minél több tanpénzt venni be, miután a 
tanpénz, kivált a szóban levő collegiumoknál, a tanári fize-
Lésnek igen jelentékeny gyakran a törzsfizetést magái jóval 
felülmúló részét képezi. Távol vagyok attól a feltevéstől, hogy 
egyetemi tanárok a tudomány mi velői és terjesztői s így a 
legmagasb szellemi érdekeknek előkelő munkásai, mellékes 
érdekeket, jelesen: a minél nagyobb tanpénz által való meg-
gazdagodást tűznék magok elébe. De az emberi természetben 
fekszik s annak gyarlóságaitól az egyetemi tanárok sem lehet-
nek mentek, hogy az érdek, még az anyagi érdek is, sokszor 
öntudatlanul is elvakítja az embert magasb kötelességei iránt s 
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észrevétlenül sodorja oly utakra, melyek nem dicsélyesek, de 
melyeket az érdek szép színben tűntet fel önmaga előtt is. S 
az állambölcseség oly törvényhozási és igazgatási eljárást 
javall, mely eszközölje, hogy az emberek érdekei ne jöjjenek 
összeütközésbe magasb rendű kötelességeikkel s az intézmé-
nyek által lehetőleg megóvassanak oly összeütközésektől, 
melyekben kötelességeiket csak érdekeik feláldozásával telje-
síthetnék, vagy talán kötelességeiket áldoznák ösztönszerűleg 
érdekeiknek fel. Tagadhatatlan pedig, hogy az egyetemünkön 
ma divó tanpénz-rendszer, együttesen tekintve a párhuzamos 
tanszékek és tanúimányi s vizsgálati rendszer mivoltával, egy-
felől a hallgatók, másfelől a tanárok érdekeit, magasb rendű 
kötelességeikkel összeütközésbe hozni igenis alkalmatos. Eljött-
nek látom annálfogva az időt, hogy a tanpénz-rendszer kér-
dését komoly megfontolás tárgyául tűzzem ki s oly módokat 
keressek és kerestessek magok az illetők által, a mely 
módok, midőn egyfelől a tanárok jogos érdekeit megóvják s 
szerzett jogaikat nem sértik, más felől az eddigi rendszerből 
eredt bajokát elhárítani alkalmasok legyenek. Első tekintetre 
is több ily mód látszik kínálkozni, melyeket ezúttal csakis 
eszme ébresztésül s némi tájékozásúl kívánok felemlíteni. 
Meghatározható volna jelesen az egy collegiumba felvehető 
hallgatók maximuma, melyen túl a jelentkezők feltétlenül 
vissza vagy a párhúzamos másik előadásra — s a mennyiben 
az is elérte a maximumát — más egyetemre volnának utasítan-
dók. Vagy kimondható volna, hogy minden hallgató azon 
tanár által vizsgáltatik, a kinek előadásait hallgatta, hogy ne 
álljon érdekében csak a vizsgálat biztosítása szempontjából 
mindkét tanárt hallgatni és ha saját tudományos képzése 
érdekében mindkettőt hallgatta : maga választhassa vizsgálóját. 
Vagy — egészen más nyomon indulva — kimondható volna, 
hogy a tanpénz nem az egyes tanároké, hanem az állampénz-
tárba foly be és az állam más úton kárpótolja a tanáro-
kat, tekintet nélkül esetleges hallgatóik számára, de tekintettel 
tanszakaikra és tanóráik számára vagy az általuk végzett 
munka (gyakorlatok stb.) természetére. E kárpótlás ismét 
különböző módokon történhetnék. Vagy úgy, hogy a karon-
ként befolyó összes tandíj, a karbeli rendes és rendkívüli 
tanárok közt, óráik száma arányban annyiban egyenlően osz-
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tassék fel, hogy a rendes tanárok valamivel nagyobb arány-
szám szerint kapnák az osztalékot; a magán-tanárok tandíjai 
érintetlen maradván. Vagy úgy, hogy a befolyó tandíj egy-
szerűen az állampénztár bevételét képezvén, az állam attól 
függetlenül, a tanárok fizetéseit emelné és pedig úgy a törzs-
fizetést magát, mind a tizedéves pótlékokat, ezeket a mostani 
összegben ötödéves pótlékokká változtatván. Vagy végre úgv, 
hogy különböző fizetési osztályokat állítana a tanárok közt, 
mely osztályok legkisebbike lehetne a mai fizetéssel javadal-
mazva, a többiek pedig magasabb esetleg 3000 és 4000 frt. 
Lörzsfizetéssel; s az alsóbb osztályból a felsőbbikbe való elő-
léptetés rendszerint szolgálati idősbség szerint történnék, nem 
zárva ki azt, hogy egyes kitűnő tudósok, kiknek megnyerése 
az egyetem érdekében állana, egyszerre is magasabb fizetési 
fokozatra neveztethetnének ki. E módozatok (s lehetnek még 
mások is) mindenikének lehetnek jó és rossz oldalai, lehet-
séges, hogy közülök kettőnek vagy többnek egyesítésével sőt 
lehetséges, hogy az egyetem különböző karaiban különböző 
módozatok alkalmazásával lehetne a kivánt czélt elérni, vagy 
legalább megközelíleni, miután absolut tökély mint az embe-
rekben, úgy az intézményekben sincs. Felhívom azért az egye-
lem tanácsát, hogy ez ügyet t. i. a tanpénz kérdést egész 
terjedelmében és mivoltában tegye tanácskozás tárgyává, 
vitassa meg az azzal jelenleg összekötött bajok okait és ter-
mészetét s az elhárítás lehető módjait; vitassa meg az álta-
lam — nem ajánlott, csak felemlített — módokat s azok 
vagy a tanács által feltalálható más módok iránt nyilatkozva, 
az egész ügyben tegyen hozzám javaslatot és pedig oly idő-
ben, hogy ha a változtatás szüksége és lehetősége elismertetik, 
azt már a következő tanév elejével életbe is lehessen léptetni. 

A másolat hiteléül: 
L A M P F . A L A J O S S . k . , 

aligazgató. 

1649. eln. szám. 

A hosszasan szolgált altisztek polgári alkalmazásáról szóló 
1873. évi II. t.-cz. 5. §-a szerint: »az irodai és kezelési alsóbb 
rendű hivatalnoki állomások betöltésénél, melyekre már fize-
tésben levő kebelbeli hivatalnokok vagy nyugdíjasok nem 
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pályáznak, a polgári alkalmazásra jogosító igazolványnyal ellá-
tott, ilynemű szolgálatra teljes képességüket igazolt altiszteknek 
minden más pályázók felett elsőbbség adandó*. 

A törvény ezen intézkedése azonban, a honvédelmi mi-
nister úr f. é. 40,418. számú átirata szerint, többször tévesen 
olykép értelmeztetett, hogy azon esetben, ha alsóbbrendű hiva-
talnoki állomás elnyeréseért a teljes képességüket igazoló igény-
jogosult altisztek mellett más nem jogosult, de jobban minő-
sített pályázók, például: a kezelésben jártasságot szerzett, 
hosszasabban alkalmazott díjnokok, jogvégzett, sőt. ügyvédi 
oklevéllel biró egyének jelentkeztek, az altisztek mellőztettek 
és az utóbb említett pályázók alkalmaztattak. 

Felhívom a m. kir. honvédelmi minister úr hivatkozott 
átirata kapcsán az egyetem tanácsát, hogy az altisztek szá-
mára, a törvény által biztosított más, bár képesebb pályázók 
felett előnyt nyújtó jognak mindennemű alkalmazásnál csor-
bítatlanul épségben tartása felett szigorúan őrködjék. 

Budapesten, 1883. október hó 29-én. 
T R E F O R T S . k . 

40,333. szám. 

A váltó és kereskedelmi jog heti előadási óraszámának 
megállapítása tárgyában f. évi 276. sz. a. kelt jelentésére érte-
sítem az egyet, tanácsot, miszerint nincs kifogásom az ellen, 
hogy úgy a váltó-, mini a kereskedelmi jog a jövő tanfélév-
ben külön-külön heti 5 órás főcollegiumban hirdettessék, a 
jövőre nézve azonban a jog- és államtudományi kar feladata 
lesz gondoskodni arról, hogy az újonnan kiadott szabályzat 
30. §-ának második bekezdése értelmében a váltó- és keres-
kedelmi jog együtt minden tanév egyik felében 5 órás főcol-
legiumban adassék elő. , 

Vályi Gábor tanár különvéleményét visszazárom. 
Budapest, 1883 évi deczember hó 3-án. 

A minister meghagyásából: 
SZÁSZ K Á R O L Y s . k . , 

ministeri tanácsos. 

33,099. szám. 

A gyógyszerész jelöllek kiképeztetésének és ai*ra vonat-
kozólag jelenben fennálló tanulmányi rend a mai kor viszo 

14 
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nyaihoz képest leendő módosításának kérdése már több mint 
tíz éve felvettetett, de megállapodás arra nézve eddig sem 
nálunk, sem pedig — miként értesültem — a monarchia másik 
felében létre nem jött. 

Okát annak, hogy az eddigi tárgyalások eredményre nem 
vezettek, egyfelől magában a gyógyszerészi hivatásban s ezen 
hivatás által feltételezett kiképeztetési módban, mely a veze-
tést és felügyeletet megnehezíti, vélem feltalálhatni; másfelől 
némely külső körülményekben is, hova különösen a gyógy-
szerészek önkéntes katonai szolgálatát s a monarchia két fele 
között a gyógyszerészi oklevelek érvényességére nézve fennálló 
kölcsönösséget — úgy látszik — lehet sorolni. 

Azonkivűl az egyetemek illető tudománykarainak arra 
nézve bekívánt véleményeik is idővel változtak s úgy egy-
mástól, mint pedig a magyar általános gyógyszerészi egylet 
javaslatától sok tekintetben eltértek s az ez ügyben tartott 
értekezletekben sem voltak kiegyenlíthetők. 

. Ily körülmények között lehetőleg egyengetni óhajtván a 
gyógyszerészi tanulmányi rend általán mégis szükségesnek 
elismert reformjának útját, kérdést intéztem először az osztrák 
császári királyi kultusministeriumhoz ezen ügynek ottani állása 
s annak érdekében tárgyalás alatt levő javaslatok s ne talán 
már tett intézkedések iránt ; azután pedig egyetértésben a 
bonvédelmi és belügyminister úrral, pártolólag járúltam hozzá 
a magyar általános gyógyszerészi egyletnek a honvédelmi 
ministeriumhoz intézett abbeli kéréséhez, hogy »valamint a 
főgymnásiumi vagy főreáliskolai tanulók részére meg van 
engedve az 1869. évi január 8-án kelt rendelet 26. szakaszá-
ban, hogyha tanulmányaikbani elkésésük saját hibájokon kivfil 
idéztetett elő, az egyévi önkéntesi szolgálatra megkívántató 
feltételek megszerzéseig szabadságolhatok, épen úgy megenged-
tessék, hogy hasonló kedvezményben részesüljenek azon gyógy-
szerész növendékek, kik az iskolai tanfolyam megszakítása 
után a gyakornoki vizsgát leteszik és gyógyszerészsegédi évei-
ket még ki nem töltvén, az egyetemi tanfolyamra önhibájokon 
kivűl még fel nem juthattak«. 

A közös cs. és kir. hadügyministerium a magyar királyi 
belügyminister úr által hozzám áttett válaszával oda nyilat-
kozik, hogy a magyar kormány javaslatát csakis akkor véli 
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figyelembe veendőnek, midőn a gyógyszerészi gyakornokok 
tudományos előképzettsége négy gymnasiumi osztályról hat 
osztályra tényleg megtörténik s a mellett a gyakornoki és 
segédi kiképzés mostani ideje változatlanul fentartatik. Egy-
szersmind megjegyzi, hogy az önkéntesi szolgálatra vonatkozó 
szabályzatok a monarchia mindkél felében azonos élvek sze-
rint levén kezelendők: az ügyet a cs. és kir. honvédelmi és 
kullusministeriummal közölte s azokkal egyetértve, a mostani 
állapotot fentartandónak hiszi addig, a mig a tervezett vál-
toztatások létre nem jönnek. 

A cs. k. kultusministerium pedig idezárt átiratában elő-
adja, hogy a monarchia túlsó felében a gyógyszerészek kiké-
peztetésére nézve a mieinkhez hasonló törekvések léteznek s 
annak szabályozására és emelésére többféle javaslatok tétettek, 
de a tárgyalások eddig szintén eredményre nem. vezettek, 
valamint, hogy-a katonai szolgálatból eredő bajok orvoslása 
végett ott is a segédi gyakorlati idő kisebb-nagyobb része 
sokszor elengedtetett, úgy azonban, hogy az illető a hiányzó 
időnek pótlására az egyetemi tanfolyam sikeres bevégzése 
után köteleztettek s okleveleiket csak azután vehették kézhez. 

Miután az ez ügyben eddig folytatott tárgyalások nyo-
mán egyfelől bebizonyítottnak kell tekintenem azt, hogy a 
gyógyszerészek kellő kiképzése tyrocinialis időnek célszerű 
felhasználása s akkori tanulmányaik szabályozásit és a segédi 
vizsgálatoknak, esetleg a gyógyszerészi crémiumok és egylet 
hozzájárulásával, a mint ők azt javasolják, leendő tüzetesebb 
végrehajtása által lényegesen feltételeztetik; másfelől idején 
levő dolognak vélem tarthatni azt, hogy a gyógyszerésznöven-
dékek felvételére nézve négy gymnasiális osztály helyett hat 
osztálynak sikeres bevégzése követeltessék: a fentemlített mi-
nisteri átíratok másolatainak idezárása mellett felhívom az 
illető tudománykarokat, hogy ez alapon úgy a gyakornokok 
felvétele, tanulmányaik rendezése és a segédi vizsgálatok végre-
hajtása tekintetében, mind pedig az egyetemi gyógyszerészi 
tanulmányokra nézve, figyelembe vévén folyó évi 18,556. sz. 
alatt ez ügyben kelt rendeleteimet is, részletes szabályzati ter-
vezetet dolgozzanak ki s azt kellő indokolással ellátva, még a 
folyó tanévben terjeszszék fel. 

Megjegyzem azonban, hogy szükség esetében a gyakor-
13* 
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noki tanulmányok és segédi vizsgák újbóli rendezése, mint a 
vezetésemre bízott ministerium körébe tartozó ügy a jelenben 
fennálló tanulmányi rend mellett s így előbb is volna eszkö-
zölhető, mintsem a kérdés minden irányban megoldatnék. 

Továbbá felhívom az illető tanári testűleteket és pedig 
tekintettel arra, hogy a fenn előadottak után ítélve, a szóban 
levő kérdés végleges elintézése még több időt fog igénybe 
venni, nyilatkozzanak mihamarább arra nézve, vájjon a fen-
álló körülmények között nem volna-e czélszerű, ha azon 
gyógyszerészjelöltek, kiknek a segédi időnek égy része elen-
gedtetik. nálunk is úgy, mint Ausztriában, az egyetemi tan-
folyam befejezése után annak pótlására köteleztetnének s az 
oklevél csak azután szolgáltatnék ki számukra, mely eljárás-
nál nemcsak a fennálló rendben kisebb csorba ejtetik, de az 
illetők kiképzése is annak alapján rendszeresebben biztosított-
nak látszik. 

Budapesten, 1883. évi deczember hó 24-én. 
T B E F O K T S . k . 

Másolat. 

(P. H.) 56,558. sz. VIII. a. Nagyméltóságú xMinister Úr! 
A gyógyszerészgyakornokok egy évi önkéntes szolgálata tár-
gyában f. é. julius hó 16-án 20,503. sz. a. kelt nagybecsű átira-
tára hivatkozva, van szerencsém Nagyméltóságodat tisztelettel 
értesíteni, hogy a m. kir. honvédelmi minister úr ez évi szept. 
19-én 34,598. sz. a. kelt átirata szerint az egyetemi gyógysze-
részeti tanfolyamot még nem hallgató gyógyszerészsegédeknek 
az egy évi önkéntesség kedvezményében föltételesen leendő 
részesítése iránt Nagyméltóságod m. évi aug. hó 19-én 45,191. 
sz. a. kélt átiratában foglalt javaslatot részéről is. elfogadva, 
m. évi nov. hó 1-ről 36,069. sz. a. a cs. és kir. közös hadügyi 
ministerhez a másolatban idecsatolt átiratot, illetőleg javas-
latot intézte. A közös hadügyi minister, másolatban idemel-
lékelt válaszában egyfelől oda nyilatkozik, hogy ezen javasla-
tot a jelet} viszonyok között s nevezetesen a gyógyszerészeti 
gyakornokok tudományos képzettségének fölemelése nélkül, 
a hadsereg érdekeire nézve azon okból tartja hátrányosnak, 
mivel az egy évi önkéntes gyógyszerészek száma a mozgósí-
tás esetében való szükségletet már most jóval túlhaladja. Más-
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felől pedig kijelenti a közös hadügyminister, hogy a magyar 
kormánynak javaslata általa csakis akkor volna elfogadható, 
ha a gyógyszerészeti gyakornokok tudományos előképzettsé-
gének négy gymnasiumi osztályról hat osztályra tervezett föl-
emelése már tényleg megtörténik, s ha a három évi gyakor-
noki és két évi segédi kiképzés azon esetben is változatlanul 
tartatik fenn. Az osztrák kormánynyal egyetértőleg indítvá-
nyozza tehát, hogy a gyógyszerészsegédek egy évi önkéntes-
ségének kérdése, illetőleg többször említett javaslatunk a jelzett 
időpontban vétessék isnjét megfontolás alá és addig egyelőre 
hagyassák tüggőben. Mielőtt azonban nevezett minister úr a 
közös liadügyministernek ez ügyben válaszolna, úgy Nagymél-
tóságodnak véleménj'ét, mint az én nézetemet is tudni óhajtja. 

-Van szerencsém ennélfogva Nagyméltóságódat tisztelettel fel-
kérni, hogy becses észrevételeit közvetlenül a m. kir. honvé-
delmi minister úr tudomására juttatni szíveskedjék, oly meg-
jegyzéssel, hogy jelen ügy a gyógyszerészek kiképeztetésével 
függvén össze, a belügyministeriumhoz pedig csak a már okle-
véllel ellátott gyógyszerészek ügyei tartozván, az ennek ügy-
körét közvetlenül nem érinti, s e részben csakis általánosság-
ban oda nyilalkozhatik, hogy a gyógyszerészeti gyakornokok 
tudományos képzettségének - lehető fölemelését saját részéről 
is kívánatosnak tartaná. Fogadja stb. Bpesten 1883. évi szep-
tember hó 28-án. A minister megbízásából: Lukács György s. k., 
ministeri tanácsos. Nagyméltóságú Trefort Ágoston úrnak, v. 
b. t. tanácsos, I-ső oszt. vaskoronarend vitéze, vallás- és köz-
oktatásügyi m. kir. ministernek Budapesten. 

A másolat hiteléül: 
LAAIPE A L A J O S s . k . , 

aligazgató.. 

Másolatnak mása. 

Ad 13,494. Abschrift einer Note des Ministers für Cultus 
u. Unterricht an das k. k. Ministerium des Innern. Dt. 17. 
November 1881. Z. 17,806. — In gemassheit der mit Aller-
höchster Entschliessung vom 29. Mai 1859. genehmigten Orga-
nisation des pharmacentischen Studiums hat der . Candidat 
für das Magisterium der Pharmacie ausser dem Nachweise 
über das absolwirte Untergymnasium, einer dreijahrigen Lehr-
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zeit und der mit gutem Erfolge beslandenen Tirocinial Prü-
fung sich auch nach mit einem Zeugnisse darüber auszuwei-
sen, dass er wenigstens durch zwei Jahre in einer öffentlichen 
Apotheke des Inlandes als Gehilfe gedient habe. Nacb Erfül-
lung dieser Bedingungen kann der Candidat in den phar-
maceutischen Lehrkurs an einer Universitat aufgenommen 
werden und in dieses eigenschaft, ewentuell auch von der 
den Studirenden der Pharmacie zugestandenen Begünsligung, 
den Militardienst als Einjahrig Freiwilliger abzuleisten, Gebrauch 
machen. Wurde dieses vorbereitende Curriculum bloss nach 
den dazu erforderlichen Jahren bemessen werden, so könnte 
jeder Candidal noch vor Ablauf des 19-ten Lebensjahres die 
pharmaceutischen Universitalsstudien beginnen, und so der 
angedeuleten Begünstigung teilhaftig werden; es ist jedoch 
eine Thatsache, dass der Entschluss, sich dem Apothekerstande 
zu widmen, nur in saltenen Fallen gleich nach Absolwirung 
des Untergymnasiums reift, dass sich vielmehr die Meisten, 
aus welchen Grundén immer, erst spater diesem Berufe zu 
wenden, so dass die Betreffenden statt mit dem 14-ten in der 
Regei erst mit dem 15-ten oder 16-ten Lebensjahre die Lehr-
zeit antreten, um nach Ablauf von 3 Jahren sich der Tiro-
cinal Prüfung zu unterziehen. Da sie nuri nach der gegen-
wartigen Studienordnung noch zwei volle Jahre als Assisten-
ten zu serviren habén, so babén sie zumeist das 20-te Lebens-
jahr erreicht oder gar iiberschritten, bevor sie noch das 
pharmaceutische Uni versi tatsstudium aufgenommen werden 
und habén demnach den Anschpruch auf das Freiwilligenjahr 
verwirkt. Dabei darf nicht übersehen werden, das es "nicht 
immer im Belieben des geprüften Tiro iiegt, sofort einen 
Assistentendienst anzutreten, da er in dieser Beziehung von 
den Dienstgebern abhangig ist, und daher den Dienst erst 
antreten kann, wann sich für in ein offener Posten findet. 
Es stellt sich demnach gegenwartig die Auforderung an den 
Candidaten der Pharmacie einigermassen in Widerschpruch 
mit den thatsilchlichen Verháltnissen. So erklárt es sich, wes-
halb eine von Jahr zu Jahr sleigende Anzahl von Gesuchen 
anher einlauft, dass den Patenten ein Jahr, mitunter auf die 
ganze Servirzeit behufs Eintrittes in die pharmaceutischen Uni 
versitátsstudien nachgesehen werde, um eben nicht der 



215-

Begünsligung des einjahrigen Freiwilligen Dienstes verlustig zu 
werden. In billiger Berücksichtigung der obwaltenden Verhalt 
nisse wurde auch solchen Gesuchen in vielen Fallen, nament-
lich aber dann statlgegeben, wenn irgend ein Aequivalens Z. 
B. durch den Nachweis von die gesetzlichen Anforderungen 
übersteigenden Vorstudien 11. dgl. für die fehlende Servirzeit 
nachzuweisen wurde, wobei allerdirtgst inimer die Bedingung 
festgestellt wurde, dass sich die Petenten noch vor Empfang-
nahme des Magisterdiplonies über die Nachtraglich zurück-
gelegte Quote der ihnen fehlenden Servirzeit auszuweisen 
habén. Auf die Dauer erscheint jedoeh dieser Zustand kaum 
haltbar, da sich die betreffenden Gesuche von Jahr zu Jahr 
mehren und es nicht entschprechend erscheint, eine Regei 
formell festzuhalten, von der soviele Ausnahmen zugestanden 
werden. Eine Abhilfe wurde nur damit gegeben seiri, dass 
von der Forderung des Ausweisses über die bestandenen 
zweijáhrige Servirzeit vor Zulassung zu den phannaceutischen 
Universilíitsstudien und Erlangung des Magisterdiplonies 
abgesehen werde. Die dargest eliten Yerhaítnisse wurden mich 
jedoch für sich alléin nicht bestimmt habén, eine Ánderung 
in der angedeuteten Richtung in Aussicht zu nehmen, wenn 
nicht zugleich meine Überzeugung begründet ware, dass für 
eine Ánderung der gegenwartigen Studienordnung im diesem 
Sinne auf sehr gewichtige, rein sachliche Gründe sprachen, 
welche meines Erachtens entscheidend in das Gewissfallen 
und welche mich anderseits eben auch bestimmte, in den 
einzelnen hier zu Verhandlung gekommenen Fallen der Dis-
pens von der Servirzeit eine weitergehende Nachsicht zu 
üben, als dieses sonst vielleicht der Faji gewesen ware. Schon 
gelegentlich der im Jahre 1875. abgehaltenen kommissionellen 
Berathung in Betrett einer Reform des pharmaceutischen 
Unterrichtes wurde ein gleichlautender Antrag auf Verlegung 
der Servirzeit hinter die Universitatsstudien eingebracht und 
von fast allén Commissionsmitgliedern unterstützt, wobei mit 
Recht geltend gemacht wurde, dass die Servirzeit gerade zu 
dernach angethan sei, dass der geprüfte Tiro nun alles das 
wieder vergesse, was er bereits gelernt hat und das wáhrend 
der Serwirzeit zu mehr als blos geschaftlicher Ausbildung 
gar keine gelegenheit geboten sei. Dabei darf nicht unberiick-
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sichtigt bleiben, dass die Mehrzahl der Candidaten des phar-
maceutischen Studiums erfahrungsgemass auf einer relatív 
geringeren Stufe von wissenschaftlicher Ausbildung stebt. Es 
erscheint demnach nur als eine ganz biliige und naturgemásse 
Forderung, wie sie bezüglich der Candidaten anderer Berufs-
zweige, beispielweise der Advocatur und des Notariates 
besteht, dass vorerst die wissentschaftliche Grundlage des 
Faches und dann erst die praktische geschaftliche Routine 
derselben erworben werde. Es hat zwar der in Rede stehende 
Antrag seinerzeit bei der betreffenden komissionellen Bera-
thung einigen Wiederstand lediglich seitens der Delegirten 
des Apothekergremiums gefunden, alléin \vi schon der dania-
ligen Referent, Professor v. Schroff mit Recht bemerkt hat, 
dürfte dies nur darin seine begriindung fmden, dass der 
Apothekerpfand von den beantragten einen Einrichlung eine 
Vertheuerung der Arbeitskrafte befürchtet. Die Mehrheit der 
Commissionsmitglieder hat sich jedoch diesem Antrage rück-
haltslos angeschlossen. Nicht minder hat damals auch der 
oberste Sanitatsrath diesbezüglich sich dafür ausgesprochen, 
dass eine bestimmte Servirzeit zum Eintritt in das pharma-
ceutische Universitatsstudium und zur Erlangung des Magis-
terdiploms überhaupt nicht fixiert werde, sondern dass blos 
die selbstandige Führung einer Apotheke von dem Nachweise 
einer entsprechenden Servirzeit abhangig zu machen sei. 
Dies sirid im Wesentlichen die Grundé, welche mich bestim-
men die oben angedeutete Ánderungen der pharmaceutischen 
Studienordnung, dass nahmlich in Hinkunft von den Candi-
daten behufs "Eintrittes in das Universitatsstudium sowie 
behufs Erlangung des Magisterdiploms der Nachweis über 
der bestandenen zweijahrigen Servirdienst nicht mehr zu fór-
dern sei in Aussicht zu nehmen. Bevor ich jedoch in dieser 
Richtung das Weitere veranlassse, beziehungsweise diese Frage 
zum Gegenstande eines allerunterthanigsten Vortrages nahe 
beehre ich mich das löbl. Ministerium ura die gesetzte Wohl-
meinung in dieser Angelegenheit vom dortigen Standpunkte 
zu ersuchen, wobei ich bemerke, dass er hienach selbstver-
standlich dem Ermessen des löbl Ministeriums vorbehalten 
bleiben würde die weiteren Bestimmungen über den Eintritt 
und Dauer der Servirzeit in eigenen Wirkungskreise zu tref-
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fen. — Wien, am 21. August 1882. Für die Richtigkeit der 
Abschrift Kari Hackenschnee m. p. Directious Adjunkt. 

A másolat másolatának hiteléül: 
L A M F E A L A J O S S. k . 

aligazgató., 

Másolat. 

Ministerium für Cultus und Unterricht. Z. 13,494. — Mit 
Bezieliung auf die geschatzte Zuschrift vom 31-ten Juli d. J. Z. 
24,211. beehre ich mich Euer Excellenz Naehsteliendes zu 
eröffnen. Die Frage einer Reform der pharmaceutischen Stu-
dien und Prüfungsordnung für das diesseitige Verwaltungs-
gebiet wurde bereits vor mehreren Jabren für nothwendig 
erkannt. Auf Grund der diesbezüglich von den akademischen 
Senaten der Universitaten eingeholten Gutáchten ward zunachst 
eine Kommission, bestehend aus Vertretern der betheiligten 
Ministerium, des obersten Sanitátsrathes, aus Universitats 
Professoren und Gremialvorstanden eingesetzt, welche das 
umfangreiche Elaboi'at in den Jahren 1875. und 1876. einer 
eingehenden Berathung unterzogen hat. Die Ergebnisse dieser 
Berathung lássen sich kurz in folgenden zusammenfassen: 1) 
die Dauer der Lehrzeit solle von 3 aüf 2 Jahre berabgesetzt 
und nach Beendigung derselben für die Tirocinal Prüfung 
eine neue Norm erlassen werden, wónach diese Prüfung nur 
in den Landéshauptstádlen in Form einer Gremialpriifung mit 
Beziehung eines Regierungskommissárs. abzuhalten wáre; 2) 
Dem Besuche des pharmaceutischen Cursés an der Univer-
sitat solle der einer pharmaceutischen'Fachschule, für welche 
gleichzeitig ein bestimmtes Programm entworfen wurde, vor-
angehen. 3) Der zweijahrige pharmaceutische Curs an der 
Universitat solle nur an der philosophischen Fakultat abge-
halten. die Studierenden der Pharmacie nur an dieser Fakul-
tát inscribirt und gepriift werden. 4) Was die strengen Prü-
fungen zur Erlangung des Magisterdiploms anlangt, so sollten 
Colloquire in Form von strengen Prüfungen aus den 3 natur-
historischen Fáchern (300 logie, Botanik, Minerologie) sowie 
Ausnahmsprüfungen aus Physik und Chemie eingeführt wer-
den, ferner bei der zweiten strengen Prüfung auch eine prak-
tische Prüfung aus der chemischen Analyse abgehalten werden, 
welche als Staatsprüfung unter Interwention eines Regierungs-
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kommissars und eines Apothekers als Gastprüfers vorzunah-
men ware, endlich Apotheker als Gastprüfer auch bei der 
3-te strengen Prüfung jedoch nur für das Fach der pharma-
ceutischen Chemie fungiren. 5) Die Servirzeit wurde wie 
bisher 'mit 2 Jahren erlassen, solle jedoch erst nach den 
absolvierten Universitátsstudium beginen. 6) Das Doktorát 
der Pharmacie oder Chemie solle aufgelassen werden. Was 
die Gymnasialvorstudien anlangl, so wurde zwar auch ein 
Antrag auf die Forderung von mindestens 5 Gymnasial klas-
sen gestellt, derselbe jedoch mit Rücksicht auf den bereits 
jetzt fühlbar werdenden Mangel von Candidaten der Pharma-
cie nahezu einstirnmig abgelehnt und die Beibehaltung des 
bisherigen Forderung des absolvierten Untergymnasiums 
beschlossen. Die Durchführung der obbemerkten, eine zeit-
gemasse Reform des pharmaceutischen Unterrichtes bezwek-
kende Reformen unterblieb jedoch bis heutigen Tag's und 
muss hauptsachlich aus dem Grundé einer günstigeren Zeit-
punkt vorbehalten werden, weil die beantragte Errichtung 
von pharmaceutischen Fachschulen, wenn auch nur vorerst 
in der Zahl von vier (Wien, Prag, Graz, Krakau) einen jahr-
lichen Mehraufwand von mindestens 20,000 íl. verursachen, 
ein solcher aber bei der bekannten, dringend Gebotenen 
Schonung der Staatsfinanzen thun lies verminden werden 
muss. Trotzdem nun aber noch dermalen der alte pharma-
"ceutische Studien und Prüfungsordnung vom 29. Mai 1859. 
in Geltung steht, so hat sich doch im Laufe des lezteren 
Jahre des Bedürfniss immer fühlbarer gemacht, eine Ánde-
rung dieser Studienordnung in der auch von E. Excellens 
angedeuteten Richtung eintreten zu lassen, namlich: die 
Anforderungen des pharmaceutischen Lehrkurses mit den 
Bestimmungen des Wehrgesetztes im Einklang zu bringen. 
Ich habe diesbezüglich untern 17. November v. J. Z. 17806. 
eine Note an der Herrn Minister des Inneni gerichtet und 
erlaube mir eine Abschrift derselben anliegend beizuschlies-
sen, woraus E. Excellenz die Grundé mitnehmen wollen, 
welche mich bestimmt habén, eine Abanderung der beste-
hende pharmaceutischen Studienordnung dahin in Aussicht zu 
nebmen, dass stunstighei von den Candidaten der Pharmacie 
behufs Eintrittes in das Universitátsstudium, beziehungsweise 
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Erlangen des Magisterdiploms der Nachweis über den zurück-
gelegene zweijahrigen Servirdienst nicht mehr zu fordern 
vielmehr diese zweijáhrige Servirzeit nach den Universitats-
studien zu verlegen sei. Der Herr Minister des Innern hat 
jedoch aus principiellen Gründen Anstand genommen, meinen 
vorhabe zuzustimmen, indem es seines Erachtens nach , nicht 
rathlich sei, der immerhin bevorstehenden zeitgemassen Rege-
lung des gesammten Apothekerwesens durch vereinzelte Aban-
derungen bestehender Vorscbriften zu prejudiciren. Unter 
diese Umstánden erübriget daher nichts, als es bei der bisheri-
gen Praxis zu belassen,\vonach in berüchsichtigungswerten Fallen 
einlangenden Gesuchen um ganzliche oder theilwcise Nach-
richt der Servirzeit willfahrende Folge gegeben wird, jedoch 
stets unter den auch in meiner Note an 17. Nov. v. J. Z. 
17806 festgestellten Bedingung, dass sich die Betreffende seiner-
zeit vor Erlangung des Magisterdiploms über nachtraglich 
zurückgelegte fehlende Serwirzeit auszuweisen habén. Hiemil 
glaube ich dem Wunsche Euerer Excellenz im Wesentlichen 
entsprochen zu habén und erlaube mir zum Schlusse noch 
die Versicherung auszusprechén, dass mich E. Excellens durch 
eine Mittheilung der zű einer Reform des pharmaceutischen 
Unterrichtes ein dortigen Vervvaltungsgebiete etwa getroffenen 
Massnahmen zu besondern Dinsten verpflichten wiirden. Wien, 
am 13. August 1882. Der Minister für Cultus und Unterricht: 
Conrad Eybesfeld m. p. An Seine Excellenz den Herrn k. k. 
wirkl. geh. Rath, k. ung. Minister für Cultus und öffentl. 
Unterricht etc. August Trefort. 

A másolat hiteléül: 
L A M P B A L A J O S S . k . , 

aligazgató. 

Másolatnak mása. 

K. u. k. Reichs Kriegs Ministerium. Abtbeilung 2. Nro. 
3586. Másolat a 34598. számhoz. An das k. ung. Landes Ver-
theidigüngs Ministerium. — Bei Rückschluss der Beilagen der 
geschátzten Noté vom 1. November 1882. Nro. 36069/V. ent-
haltend den Antrag des k. ung. Landesvertheid. Ministeriums 
auf Zulassung der Pharmaceuten zum Einjáhrig Ereiwilligen 
Dienste innerhalb der 2. Assistenz-Jahre (als Apothekergehil-
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fen) somit vor Beginn der Universitátsstudien unter der 
Bedingung, dass sie in den pharmaceutischen Curs eintreten 
und absolviren, ansonsten sie zum 3 jahrigen Prásenzdienste 
verpílichtet wáren, beehrt sich das Reichs Ivriegsministerium 
Nachstehendes zu erwiedern: Für diesen Antrag wird vom 
k. ung. Ministerium die Unmöglichkeit den Nachweis der 
Universitatsstudien schon zur Zeit des Eintrittes in das stel-
lungspflichtige Altér beizubringen geltend gemacht, unter 
Anderem aber angefiihrt, dass der k. ung. Ministerium für Cul-
tus und Unterricht die Erhöhung der Wissenschaftlichen Vor 
bildung für Apotheker Prakticanten von 4 auf 6 Gymnasial-
klasse beabsichtige, welche Reform nur möglich wáre, wenn 
auch eine Modification in der Zulassung der Pharmaceuten 
zum Einjáhrig . Freiwilligen Dienste erfolgt. Hierüber glaubt 
das .Reichs Ivriegs Ministerium zunáchst Folgendes bemerken 
zu müssen. Bei einer Erhöhung der Vorbildung von 4 auf 6 
Gymnasialklassen und Festhaltung der 3 jahrigen Praktikan-
ten und 2 jahrigen Assistenz (Gehilfen) Zeit wird das Lebens-
alter, in welchem ein Pharmazent dazu gelangen kann, den 
Anspruch auf die Einjahrig Freiwilligen Begünstigung zu 
erheben, auch nach Annahme des gestelten Antrages des glei-
chen sein und dann lediglich der Unterschied bestehen, dass 
ein Aspirant in den betreffenden Lebensjahre nur bedingt in 
diesen Anspruch tritt, wahrend er, gegenwartige Vorbildung vor 
Augen, zu dieser Zeit schon in den Universitatsstudien sein 
und nach den dermal bestehenden Vorschriften die Einjahrig 
Freiwilligen Begünstigung definitív erlangen kann. Das Reichs 
Kriegs Ministerium erlaubt sich nur auf den Antrag des k. 
ung. Ministeriums selbst zurückzukommen. Vorerst hált dasselbe 
für gebothen seinen Standpunkt dahinzu prázisiren, dass eine. 
Erweiterung des. Anspruchsrechtes der Pharmazeuten auf die 
Einjáhrig Freiwilligen Begünstigung, ohne erhöhte Anforde-
í'ung an die Vorbildung gegen des interesse des Heeres ist. 
Wie schon bei verschiedenen Gelegenheiten erwahnt wurde, 
besteht schon dermalen eine regeÜberproduktion an Einjáhrig 
Freiwilligen Pharmazenten und kann den Kriegsbedarf iiber-
reich gedeckt werden Viel eher würden Beschránkungen die 
in Erörferung stehenden Begünstigung gebothen erscheinen. 
Monatlich macht sich auch der Übelstand geltend, dass von 
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einzelnen Einjahrig Freiwilligen Pharmazenten die Universitats-
studien nicht zum Abschlusse gebracht werden, ohne dass diesfalls 
in Bezúg auf die Wahrpflichterfüllung ein Correction bestande. 
DerAntrag des k. ung. Ministeriums konnte daher vom Reichs 
Kriegs Ministerium mir dann acceptirt werden, wenn eine 
Erhöhung der Vorbildung von 4 auf 6 Gymnasialjahre that-
sachlich platzgreift und die mit den Gymnasialstudien nicht 
zu kummulirende 3 jahrige Lehr wie die 2 jahrige Servirzeil 
unverandert und unverkürzt erhalten wird. Auch hatten die 
bedingt Einjahrig Freiwilligen Pharmazenten weiters, wáhrend 
dieses verhaltnisses, gleich wie jene Mediziner, welche die. 
Qualification zum Militarárztlichen Eleven noch nicht besitzen 
im Mobilisirungsfalle zum Diensle im stredtbaren Standé ver-
pflichtet zu sein. Da der Antrag des kön. ung. Ministeriums eine 
Modification solcher wehrgesetzlichen Bestimmungen über die 
Einjahrig Freiwilligen Institution bedingt, welche in beiden 
Reichshalften mir nach gleichen Grundsatzen zu behandeln 
sind, so hat sich das Reichs Kriegs Ministerium unter Kenn-
zeichnung seines Standpunktes an das k. k. Ministerium für Lan-
desvertheidigung mit dem Ersuchen gewendet nach gepfloge-
nen Eivernehmen mit dem k. k. Ministerium für Cultus und 
Untericht die dortigen Anschauung über diese Wehrangele-
Senheil anher mittheilen zu wollen. Das k. k. Ministerium für 
o 
Landesvertheidigung hat nunmehr mit Note von. -31. Mai 1 

J. Nro. 6647./1633. II. a. anher eröffnet. dass den bezüglicben 
Anschauungen des Reichs Kriegs Ministeriums vollkommen 
beipflichtet und auch von Seite des k. k. Ministerium für Cul-
tus und Unterricht die Nojhwendigkeit einer angemessenen 
Reform des pharmaceutischen Studien erkannt nur ins Auge 
gefasst wurde, bei deren durchführung dann der Moment 
gekommen sein wird, auch die Anordnung der Bestimmun-
gen bezüglich der Begünstigung des Einjahrig Freiwilligen 
dienstes neuerlich in Erwagung zu ziehen. Das Reichs Kriegs 
Ministerium glaubt, dass bis zu diesem Zeitpunkte .die Rege-
lung der mehrerwahnten Wehrangelegenheit in suspenso blei-
ben soll und beehrt sich das k. ung. Landesvertheidigungs 
Ministerium zu ersuchen, dieser Anschrichtgefalligsl bestimmen 
zu wollen. Wien am 27. Juli 1888. Für den Reichs Kriegs 
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Minister Szvetenay m. p. FMLt. A másolat hiteléül: Kecske-
méthy s. k. s. h. igazgató (P. H.) 

A másolat másolatának hiteléül: 
L A M P E A L A J O S S . k . . 

aligazgató. 

Másolatnak mása. 

M. kir. honv. minister. Nro. 36069. An Seine des Herrn 
k. k. wirkl. geh. Rathes, Felzeigmeisters und gme. Kriegsminis-
lers Arthur Grafen Bylandt Rlieidt, Ritter des oest. eisenen 
Kronenordens I. Cl.. Besitzer des Mii. Verdienstkreuzes mit 
der Kriegs Decoralion, Excellenz in Wien. — Euer Excellenz' 
Der ung. alig. Pharmacenten Verein bittet laut der zuliegen-
den Petition, 11111 eine enlsprechende Verfügung damit jene 
Apotheker .Gehilfen, welche zur Zeit des Eintrittes in das 
stellungsptlichlige Altér noch nicht Hörer des Pharmacenten 
Curses an der Uni versi lat sind, vorbehaltlich der Absolwirung 
dieses Curses, bedingungsweise zum Einjahrig Freiwilligen 
dienste als Pharmacenlen zugelassen werden mögen. Die aucb-
vom Herrn k. ung. Minisler für Cultus und ' Unterricht für 
richtig erkannten Motiwe dieser Petition, auf Grund deren 
sowohl derselbe, als auch der Minister des Innern das vor-
liegende Einschreiten wármstens unterstützen, sind im Wesent-
lichen folgende: Nachdem bestehenden Vorschriften mussen 
Apotheker Prakticanten mindestens vier Gynmasialklassen 
absolvirt habén und können sodann nur nach einer 3 jah-
rigen Praxis als Prakticanten und einer zweijahrigen als 
Apotheker Gehilfen, alsó erst nach einer Gesammtpraxis von 
mindestens 5 Jahren in den Pharmaceutischen Curs an der 
Universitát aufgenommen werden. Es ist demnach im allge-
meinen sozusagen unmöglich, dass sie bei regelmassigen 
Studien Fortgange und bei regelmassiger Praxis schon zur 
Zeit des Eintrittes in die erste stellungsplichtige Alterklasse, 
dem vorerwahnten Universitáts Curse angehören, und kann 
sonach der Nachweis, laut §. 124. Punkt 1 E) a) nur von 
denjenigen beigebracht, und sonach die Einjahrig Freiwilli 
gen Begünstigung als Pharmacenten nur von denjenigen 
erworben werden, welche entweder vor dem normirten zehn-
ten Lebensjahre die Gymnasialsludien oder aber eine Classe 
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überspringen, oder wíe dies oft der Fali ist, eine ausnahms-
weise Abkürzung der Zeit der obgesagte praktischen Vorbil-
dung erhalten, oder endlich, welcbe in der ersten oder zwei-
ten Aiterklasse als untauglich zurückgestellt werden, und in 
den höheren Altersklasse bereils an der Universitálstudien. 
Angesichtes dieser Thatsache und in Anbetracht des-
sen, dass laut Mitheilung des Herrn k. ung. Minister für Cul-
tus und Unterricht behufs einer Erhöhung der Wissenschaftli-
chen Vorbilduiig der Apotheker Praktikanten von vier auf sechs 
Gymnasial Classen, Verhandlung im Zugé sind, und eine den 
Anforderungen der modernen Wissenschaft entschpreehende 
Reform des Pharmacenten Wesens nur bei angemessener 
Modifiication der einschlágigen Bestimmungen über die Ein-
jahrig Freiwilligen Begünstigung der Pharmacenten möglich 
wáre, stimme auch ich dem Antrage des obigen Fachminis-
ters um somehr bei, als diese Modification ohiie jedwelche 
Beschadigung der militárischen Interessen, und zwar nachdem 
die Bestimmungen des§. 24. des Wehrgesetzes nicht entgegensle-
hen, im Verordnungsrege geschehen konnte. Es hatte námlich 
die bedingungsweise Aufnahme der in Rede stehenden Apothe-
ker Gehilfen zum Einjahrig Freiwilligen Dienste nur unter der 
ausdrücklichen Bedienung zu erfolgen, dass sie nachtraglich 
nicht nur die Aufnahmeinden Pharmacenten Curs der Universi-
lat, sondern auch die enlsprechende absohvierung des ganzen 
Curses nachzuweisen habén, ansonsten dieselben zur nach-
traglich Ableistung des dreijáhrigen Prasenzdiénstes zu ver-
pflichlen waren. Ich beehre mich sonach E. Excellenz zu 
ersuchen, diesem Antrage gefalligst zu stimmen, und mii; 
hirüber bei Rückschluss der Communicate mit thunlicher 
Beschleunigung die Mittheilung macheu zu wollen. Empfan-
gen E. Excellenz etc. Budapest am 30. Október 1882. Fűi-
den Minister: Fejérváry m. p. Staalsecretar. A másolat hite-
léül: Kecskemélhy s. k., v. h. igazgató. 

A másolat másolatának hiteléül: 
L A M F E A L A J O S S . k . , 

aligazüató. 

39,757. szám. 
A közös pénzügyminislerium útján a nyújtott kimutatá-

sok szerint a sarajevói gymnasium felszerelését és tanárainak 
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képzettségét a paedagógiai és didactikai követelményeknek 
megfelelőnek, tantervét pedig, számba véve az ottani viszo-
nyokat, czéljában az itteni állami tanintézetek számára kiadott 
tantervhez hasonlónak találván, ugyancsak a nevezett minis-
terium megkeresésére a sarajevói gyrqnasium állal kiadott 
osztály- és érettségi bizonyítványokat Magyarországon is köz-
érvényeseknek (államérvényeseknek) nyilvánítom, mindazon-
által oly feltétellel, hogy az ottani gymnasiumból a magyar-
országi tanintézetekbe átlépő ifjak kötelesek azon tantárgyakból 
vagy tárgyrészletekből, melyek Magyarországon taníttatnak, 
ott pedig nem taníttatnak, de különösen a magyar nyelvből 
és irodalomból, valamint Magyarország történetéből felvételi 
vagy pótvizsgálatot tenni azon középiskolán, melynél a felvé-
telt kívánják, vagy a felsőbb iskolákba való átlépésnél az álta-
lam kijelölendő középiskolán. 

Miről az -egyetem tanácsát tudomás és miheztartás végett 
értesítem. 

Budapesten, 1883. deczember hó 31-én. 
T R F . F O R T S . k . 

42,138. szám. 
Midőn a néhai özvegy Mártonffy Gergelyné született Koncz 

Juliánná által az 1873. évi okt. 10-én alakított és a Mártonffy— 
Koncz-féle ösztöndíjalapítványra vonatkozó alapítólevelet, vala-
mint az ezen alapítványnak kezelésére nézve kidolgozott sza-
bályzatot jóváhagyom; erről az egyetem tanácsát, vonatko-
zással az 1883. évi decz. 8 án 281. szám alatt kelt jelentésére, 
a jóváhagyott alapítólevélnek és szabályzatnak visszaküldése 
mellett, további eljárás végett azzal tudósítom, miszerint, az 
egyetemi rector által a szóban forgó alapítványról vezetendő 
számadás kivonata' minden évben ide bemutatandó. 

Budapesten, 1884. évi január hó 14-én. 
T K E F O R T S . k , 

\ 

11. ein. szám. 
A m. kir. pénzügyminister úr 1883. évi deczember hó 

26 án 67,553. sz. alatt az ország valamennyi pénzügyi hatósá-
gához intézett és velem is közölt rendeletében a földmívelés-, 
ipar- és kereskedelmi m. kir. minister úrral egyetértőleg kije 
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lentette, hogy a pesti líazai első ták ar é kp'é11 z 1 ár-egyesü 1 e t által 
kibocsátott o. ért. 100 frtról szóló, évi 5°/0-ot kamatozó, min-
den év márczius 31-én és szeptember 30-án tartandó kisorso-
lás útján 401/a év alatt visszafizetendő »kamatozó kötvények* 
a közigazgatás minden ágazatában üzleti biztosítékul és az 
1882. évi junius 27-én 33,062. sz. a. kelt és általam az egye-
temi tanácscsal is ugyanazon évi julius hó 29-én 1198. eln. sz. 
alatt közölt rendeletének 8. kikézdése értelmében bánatpénzül 
is elfogadhatók. 

Miről az egyetem tanácsát 1883. évi julius 17-én 1223. 
éln. sz. alatt kelt körintéz vényem kapcsán tudomás és mihez-
tartás végett ezennel értesítem. 

Budapesten, 1884. évi január hó 21 én. 
T R E F O R T S. k . 

473. éln. sz. 
A bélyegjegyék hivatalos felülbélyegzésének pontos foga-

natosítása tárgyában a m. kir. pénziigyminis'ter úr által fi évi 
11,741. sz. alatt az ország valamennyi pénzügyi hatóságához 
kibocsátott körrendelet hitelés másolatát az egyetem tanácsá-
nak tudomás és miheztartás végett ezennel megküldöm. 

Budapesten, 1884. ínárcziús hó 26-án. 
T R E F O R T S. k . 

Másolat. 
A bélyegjegyék hivatalos felülbélyegzésének pontos foga 

natosítása tárgyában. 1884. évi 11,741. szám. (Körrendelet vala-
menynvi pénzügyi hatósághoz és hivatalhoz.) 

Tapasztaltatott, hogy azon hatóságok és hivatalok, melyek 
az 1881. évi XXVI. t.-cz. 4. §-ában rendelt hivatalos átbélyeg-

. zés czéljára időjelző hivatalos pecsétekkel láttattak el, a bélveg-
jegyek felülbélyegzését gyakran oly hiányosan eszközlik, hogy 
a hivatalos pecsét lenyomata korántsem felel meg az illetéki 
szabályok 42. § ában foglalt azon rendelésnek, mely szerint a 
felülbélyegzésre használt pecsét fele részét — időjelző átbé-
lyegzőknél tehát az időt kitüntető számokat is - a bélyeg-
jegy alsó részén, másik fele részét pedig az iraton tisztán kell 
lenj'omni 

Minthogy ilyen felületes eljárás által nemcsak a fentebb 
15 
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említett törvényes intézkedés ezélzatának érvényesítése meg-
hiusíttatik, hanem az illetékügyi felfolyamodványokra nézve 
az 1881. évi XXXIY. t.-cz. VII. fejezetében foglalt határozmányok 
szabatos végrehajtása is tetemesen megnehezíttetik, szükséges, 
hogy a jelzett szabályellenes eljárás megszüntettessék és a bélyeg-
jegyek hivatalos felülbélyegzése ezentúl a fentebb idézett szabá-
lyoknak megfelelőleg a legnagyobb pontossággal eszközöltessék. 

Szigorú kötelességévé teszem tehát az. összes pénzügyi 
hatóságoknak és hivataloknak, hogy az illetéki szabályok 42. 
§-a határozmányainak szoros megtartására kiváló gondot for-
dítsanak és különösen arra is ügyeljenek, hogy az átbélyegzés 
napját kitüntető számok a bélyegjegyek alsó részén mindig 
tisztán legyenek lenyomva, illetőleg ott, a hol időjelző átbé-
lyegzők használatban nincsenek, az 1881. évi XXVI. t.-cz. 4. 
§-a; 2. bekezdésében előírt eljárás szerint a bélyegjegyeknek 
hivatalos pecséttel való átütése mellett egyszersmind az egyes 
bélyegjegyek felső részén az átbélyegzés napja is tentával olvas-
hatólag rájegyeztessék. 

A bélyegjegyek átbélyegzésésére kötelezett hivatalos köze-
gek abbeli kötelességük pontos teljesítésére nézve mindig szi-
gorúan ellenőrizendők és észlelt mulasztások esetében — ide 
értve azon eseteket is, ha az: átbélyegzés napja tisztán ki nem 
vehető — az illető tisztviselő ellen feltétlenül a hivatalos lelet 
felveendő, mely haladék nélkül az illetékes m. kir. pénzügy-
igazgatósághoz átküldendő. 

Ilyen leletek alapján a pénzügyigazgatóságók mindig tel-
jes szigorral alkalmaztassák az illetéki szabályok 117. §-ának 
1. pontjában és 118. §-ában foglalt határozatokat. 

Midőn ezen rendeletemről egyidejűleg az összes m. kir. 
ministeriumokat is oly czélból értesítem, hogy az alájuk ren-
delt összes hatóságokat hason értelemben utasítsák, egyúttal 
a pénzügyigazgatóságoknak kötelességévé teszem, hogy az 
illetéki szakályok 219. §a alapján megtartartandó bélyegszem-
lék útján is oda hassanak, hogy a bélyegjegyek hivatalos felül-
bélyegzése iránt fennálló törvényes intézkedések foganatosítása, 
a mulasztások felfedezése és a fentebb idézett büntetési hatá-
rozatok szigorú alkalmazása által is biztosíttassák. 

Budapesten, 1884. február 29 én. 
A másolat hiteléül: . H E C K L S. k., 

elh. tiszt. 
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42,323. szám. 
Az egyetemi jog- és államtudományi kar múlt évi junius 

7-ikéről 957. egyet, tanácsi szám alatt felterjesztett jelentésé-
ben a múlt évi 11,630. szám alatt az alap- és állam vizsgálati 
rendszer módosítása tárgyában kiadott rendeletemellen óvást 
tesz s ugyancsak m. é. nov. hó 28 án 289. tanácsi szám alatt 
felterjesztett jelentésében törvénysértéssel vádol s határozottan 
kinyilatkoztatja, hogy jövőben a kar meghallgatása nélkül 
eszközlendő bármely szabályváltoztatás esetében kénytelen 
leend annak végrehajtását felfüggeszteni s orvoslásért a tör-
vényhozáshoz folyamodni. 

Halasztottam ezen jelentésekre a válasz megadását azért, 
mért megvoltam győződve arról, hogy a jog- és államtudo-
mányi kar összehasonlítván a m. é. 28,291. sz. a. kelt rende-
lettel kibocsátott, Ő Felsége által jóváhagyott vizsgálati és szi-
gorlati szabályzatokat, az 1880-ik évben ápril 6-án 618. tanácsi 
szám alatt felterjesztett saját kari elaboratumával és az ahhoz 
csatolt külön véleményekkel azon következtetésre fog. jutni, 
hogy azokat a módosított szabályzatok átdolgozásánál tény-, 
leg figyelembe vettem, s be fogja látni panaszának alaptalan-
ságát és egész fellépésének igazolhatatlan voltát. 

Miután azonban látom, hogy a jog- és államtudományi 
kar, mint az 1885. évi költségelőirányzat egyik mellékletéből 
is kitűnik, türelmetlenül várja, hogy ismételt beadványai részem-
ről elintézést nyerjenek, szükségesnek tartom ennélfogva az 
1880. évi 618, az 1883. évi 44, 104 és 277. szám alatt kelt 
jelentések csatolmányainak visszazárása mellett a következők-
ben válaszolni. 

. Mindenek előtt a leghatározottabban visszaútasítom a 
törvénysértés vádját. Az 1872. évi XIX. t.-cz. 2. §-a szerint a 
budapesti egyetemnél addig fennállott szabályzatok a kolozs-
vári egyetemre is érvényeseknek nyilvánítása mellett; további 
szabályzatok az egyetem tudománykarainak meghallgatásával 
bocsátandók ki a közoktatásügyi minister által. 

Már pedig a szóban levő szabályzat épen az egyetem 
illető karának meghallgatásával bocsáttatott ki. Ugyanis a 
tisztviselők minősítéséről szóló 1883..évi I. törvényczikk életbe 
léptével az eddig fennállott alap- és államvizsgálati szabály-
zatnak olynemű módosítása, hogy az az említett törvénynyel 

jő* . 
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összhangzásba hozassák, sürgősen szükségessé válván, legelő-
ször éppen a kolozsvári egyetem jog- és államtudományi kará-
nak azon elaboratumát vettem tárgyalás alá, mely 1879. évi 
29,751. sz. a. kiadott rendeletemre 1880. évi 618 tanácsi szám 
alatt hozzám felterjesztett s ez képezte talajdonkép alapját az 
újonnan átdolgozott szabályzatoknak. 

A kolozsvári egyetem jog- és államtudományi karának 
imént említett javaslata ekkor kerülvén először tárgyalás alá 
s idő közben e tárgyra vonatkozólag semmi új szabályzat ki 
nem bocsáttatván, egyáltalában nem volt szükséges a neve-, 
zett kart, ugyanazon tárgyban, a melyben nyilatkozata előt-
tem feküdt, újabban ismét meghallgatni. 

Midőn e szerint a törvénysértés meggondolatlan vádját 
a leghatározottabban visszaútasítom, óva intem az egyetem 
jog- és államtudományi karát, hogy ellenemben, mint alkot-
mányos minister ellen a törvényhozásra való hivatkozással 
netalán a kar által törvénysértőknek találandó rendeleteimtől 
a végrehajtásnak már előre is megtagadásával fenyegetőzni 
tartózkodjék, mert ha ily engedetlenségi eset, törvényes ható-
sága irányában — mit föl nem teszek — tényleg bekövetkez-
nék, akar mindazon: tagjai ellen, kik ily határozathoz járúl-
nának, a fegyelmi vizsgálatot azonnal meg fognám indíttatni. 

Budapesten, 1884. évi április hó 10 én. 
T R E F O R T s . k . 

10288. szám. 

A középiskolákról és azok tanárai képesítéséről szóló 
1883. évi XXX. t.-cz. 22. §-ának megfelelőleg, az érettségi 
vizsgálati utasítást az illető felekezeti főhatóságoknak, továbbá 
az egyetemek, illetőleg a műegyetem tanári" karának meghall-
gatásával megállapítván, azt ezennel a tanácsnak kellő tudo-
más végett azzal küldöm meg, hogy ezen utasítás azonnal 
érvénybe lép s már a folyó 1883/4. tanévben tartandó érett-
ségi vizsgálatokra nézve szabályozónak tekintendő. 

Midőn ezennel a tanácsnak ezen utasítás létrejötténél 
becses közreműködéseért őszinte elismerésemet s köszönete-
met nyilvánítanám, értesítem egyszersmind a tanácsot, hogy 
ezen utasítás életbe léptetése iránt, a kellő intézkedést, az 
érettségi vizsgálatokat tartó középiskolák hatóságainál s főha-
tóságainál is megtettem. 
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S ezzel a tanácsnak f. é. márczius hó 10-én 512. sz. s 
márcz. 12-én 638. márcz. 14-ről 641. és márcz. 15-én 647. sz. 
a. kelt jelentését is elintézettnek tekintem. 

Budapesten, 1884. április hó 10-én. 
T R E F O R T S . k . 

654. ein. szám. 

A magy. kir. pénzügyminister úr a pesti hazai I. taka-
rékpénztár egyesület által kibocsátott kamatozó kötvények 
biztosítékul és bánatpénzzül elfogadhatása iránt m. é. deczem-
ber hó 26 án 67553. sz. alatt kelt és a »Pénzügyi Közlöny« 
f. évi 1-ső számában közzétett körrendelete kapcsán kijelen-
tette, hogy az abban, foglalt intézkedés hatálya nem csak a 
szóban levő kötvények 100 frtos, hanem azoknak 1000 és 
10,000 frtos czimleteire is kiterjed. 

Miről az egyetem tanácsát f. évi január 21-én, 11. ein. 
sz. alatt kelt. körintéz vényem kapcsán pótlólag tudomás, 
miheztartás és netán szükségesnek mutatkozó' további intéz-
kedés Végett ezennel értesítem. 

Budapesten, 1884 évi ápril hó 26-án. 
T R E F O R T s . k . 

21,393. szám. 

A nagybányai főgvmnasiumnak a nyilvánosság s ezzel 
az érettségi jogát az 1883/4. tanévre is megadtam. 

Miről a tanácsot miheztartás és további intézkedés végett 
ezennel értesítem. 

Budapesten, 1884. évi junius hó 10-én. 
T R E F O R T S . k . 

843. ein. szám. 

A m. kir. pénzügyminister úr f. évi május hó 9-én: 
27454. sz. alatt kelt átiratával arról értesített, hogy miután a 
pesti m. kereskedelmi bank, a- magyar jelzálog hitelbank, a 
pesti hazai első takarékpénztár egyesület és a kis birtokosok 
országos földhitelintézete czimü részvénytársaságok zálogle-
véléi és illetőleg az azok fedezésére és biztosítására szolgáló 
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külön alapok az 1876. évi XXXVI. t.-cz. határozmányainak 
megfelelnek, említett pénzintézetek záloglevelei a nevezett 
minister úr állal a közigazgatás minden ágazatában üzleti biz-
tosítékul teljes megnyugvással elfogadhatóknak nyilváníttattak. 

Miről az egyetem tanácsát 1883. évi jun. 2-án 937. ein 
szám alatt kelt körintézvényem kapcsán tudomás és mihez-
tartás végett ezennel értesítem. 

Budapesten. 1884. évi junius hó 12-én. 
T P . F P O R T S . k . 

22,839. szám. 

Az egyetemi rendes tanárok rendkiv-üli minőségben töl-
tött éveinek a tizedéves pótlék kiutalásánál való beszámí-
tására vonatkozólag f. é. jun. hó 20-án 907. sz. a. kelt jelen-
tésére értesítem az egyetemi tanácsot, hogy a szóban forgó 
ügyet, úgy szintén az egyetemi tanácsnak korábbi 1882. évi 
aug. 27-én 939. sz. a. kelt azonos kérelmét is f. é: jun. 19-én 
15368. sz. a. kelt rendeletemmel elintézettnek tekintem. 

Budapest, 1884. évi junius hó 30-án. 
A minister meghagyásából: 

Szisz K Á R O L Y S. k., 
ministeri tanácsos. 

15,368. szám. 

Dr. Réthy Mór ny. rendes tanár f. é. május hóban az 
első évtizedes .pótlék éLvezetére jogosultságot nyervén, ezen 
pótlékát a következő junius hó 1-től a másolatban •/. alatt 
közölt rendelettel utaltam ki. 

Nevezett tanánnak az egyetemi tanács f. é. április 19-én 
733. sz. a. kelt jelentésében felterjesztett, s mellékletével együtt 
további eljárás czéljából visszaküldött folyamodványában 
felhozott azon kérelmét, eszközölném ki legfelsőbb helyen, 
hogy nyilv. rendkívüli tanári minőségben töltött évei az évti-
zedes pótlékra tekintettel neki beszámíthatók legyenek, telje-
síthetőnek annál kevésbé találtam, mert a nyilv. rendkiv. 
tanárok szolgálati éveinek ilyetén beszámítása iránt 0 cs. és 
apóst. kir. Felségéhez 1874-ben 4571. sz. a. tett elvi felterjesz-
tésem tagadólag intéztetett el. Egyébként Réthy tanár korábbi 
éveinek beszámíthatása, s ezen alapon a kért jutalomnak 
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megadása már csak azért sem lehetséges, mert a lefolyt-évek 
tárczájára utalványozásnak helye nincs, a f. é. költségvetés 
pedig erre fedezetet nem nyújt. 

Az egyetemi tanács 1883. évi febr. 24 én kelt üléséből a 
rector u. a. évi márczius 14^én 674. sz. a. kelt jelentésével 
felterjesztett azon kérelmét, hogy a nyilv. rendkívüli tanárok 
szolgálati éveinek az évtizedes pótlékok megállapításánál való 
beszámíthatását legfelsőbb helyen kieszközöljem, az említett 
körülménynél fogva, s különben is mint időszerűtlent, telje-
síthetőnek szintén nem találtam. 

Budapesten, 1884. évi junius 23-án. 
T R E F O R T S. k . 

23,782. szám. 

Az orvosi természetrajzi elővizsgálatok és orvostud. elő-
szigorlatok bizonyítványainak kiállítása s azok bélyegzése 
körül a budapesti egyetemnél követett s ezen egyetem taná-
csa által f. é. jun. 30-án 1281. sz. a. feljelentett eljárást az 
egyetemi tanácscsal m. é. okt. 27-én 185. sz. a. kelt jelentésére 
miheztartásul •/. alatt közlöm. 

Budapest 1884. évi julius hó 11-én. 
A minister meghagyásából: 

D R . M A R K U S O V S Z K Y S . . k . , 
ministeri tanácsos. 

Másolat. 
A bpesti kir. egyetem orvoskari tanártestület dékáni hivatala. 206. sz. 

A m. kir. vallás- és közokt. minister úr ő Nágyméltóságának. 

Nméltóságod 1883. évi nov. 17-én kelt 36,481. sz. a. 
véleményes jelentéstétel végett leküldé Klug Nándor kolozsvári 
orvoskari dékán felterjesztését, mielyben az nmltsgod elé azon 
kérdéssel járul >vajjon azon szigorló is, a ki ugyanazon 
egyetemen teszi szigorlatait mind csak az illető bizonyítványok 
külön letevése után bocsátható-e a további szigorlatokra, 
daczára, hogy a leczkekönyvbe a letett elővizsgálatokra és 
előszigorlatra vonatkozó jegyzet be van vezetve és a vizsga 
sikeres letételéről a szigorlati jegyzőkönyvek. is bizonyságot 
tesznek'? Ezen kivül a nevezett dékán kérdést tesz az iránt, 
hogy ha mind a három elővizsgálatból egy bizonyítvány 
állíttatik ki, ez szintén egy frtos bélyeggel látassék-e él. 



A szigorlati szabályzat 13. és 17. §§-ai értelmében a jelölt 
a természetrajzi elővizsgálatokat külö-külön és tetszés szerinti 
sorrendben teheti le, a 14. §. szerint a 2. félév végétől az 
5-nek. végéig vagy a tanfolyam befejezése után. Ebből követ-
kezik az, hogy azoknak mindegyikéről külön bizonyítványnak 
kell kiállíttatni, mi ezen felül még az elővizsgálatoknak nagy 
száma mellett, mely évente 6—700 között változik, nem is lehet 
máskép s az idevonatkozó bizonyítványi mintát mellékelni 
bátor vagyok. Helyes továbbá a szigorlati szabályzat azon 
intézkedése is, hogy az előszigorlatra és. az orvosgyakorlati 
szigorlatokra jelentkezéskor a sikeresen letett elővizsgálatok-
ról bizonyítványok mutattassanak elő még azok részéről is, 
kik ugyanazon egyetemen teszik le szigorlataikat, melyeken 
az elővizsgálatokat végezték. Annak a határidőre jelentkezés 
alkalmával kikeresése, hogy az illető mikor és mily eredmény-
nyel tette le elővizsgálatait, sok bajjal jár s ezzel a dékáni 
hivatal, melynek a nélkül is elég dolga van, szerintünk helyesen 
nem lenne terhelhető. De a leczkekönyy sem pótolhatja a 
bizonyítványt, mint hogy abban kevés a hely s csak röviden 
és tömötten jegyezhető be a letett elővizsgálat. A helyes adminjs-
tratió érdekében orvosi karunkon az. illető a vizsgálat letevése 
után a bizonyítványnak az általa letett mindegyik elővizsgálatról 
azonnal kivevésére köteleztetik, menyiben okmányait mind-
addig kézhez nem kapja, míg a leczkekönyvbe bejegyzésre 
15 kros, a bizonyítványra pedig 1 frtos bélyeget nem hoz. Ezen 
eljárás semmi nehézséggel sem jár s egyáltalában nem forog 
fenn semmi ok a változtatásra. A három külön természetrajzi 
elővizsgálatról egy bizonyítvány kiállítását sem a szigorlati 
hgtári.dő kezelés érdekében, sem a szabályzat szelleniében 
levőnek tartani nem lehet. Balogh, s, k. 

Budapest, 1884., évi június b.ó 26*án-. 
A másolat hiteleül: 

• L A M P E A L A J O S . 
aligazgató. 

. . ̂ . j : 

25,654. szám. 

A kolozsvári egyetemi' román ajkú ifjúság körében fenn-
álló- Julia-egylet politikai jellegit üzelmei és azzal összefüggőleg 
az egyetemi itjúság körében fölmerült zavarok és- tüntetések 
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tárgyában megtartott fegyelmi vizsgálat iránt f. é. május hó 
2(bról 800, május 21 ről 804, május 30-ról 838, május 31-ről 
812, junius hó 1-ről 845, junins hó 9-ről 825 és 849; végre 
junius hó 16-ról 9U számok alatt kelt reetori és egyetemi 
tanácsi jelentésekre; egyelőre még az összes mellékletek vissza-
tartásával s addig is, míg maga a Julia-egylet iránt a belügy-
minister úr saját hatáskörében intézkednék, az egyetemi ifjúság 
ellenében megtartott fegyelmi vizsgálatra és dr. Szilassy Gergely 
ny. r., tanárra vonatkozólag a következőket kívánom az egye-
temi tapácscsal tudatni. 

Az egyetemi tanácsnak f. é. május hó 30-án tartott XV. 
rendkívüli üléséről fölvett jegyzőkönyv 62. pontjában foglalt 
és az. egyetemi ifjúság által a Julia-egylet és dr. Szilassy Ger-
gely ny. r. tanár és e.. i. dekán ellen intézett tüntetések tár-
gyában hozott fegyelmi határozat 1. pontját, mely szerint az 
egyetemi; tanács kimondja, hogy mindazokat az egyetemi hall-
gatókat, a kik dr. Szilassy Gergely ny. r. tanárnak f. é. május 
hó 45 és 16. napjain tartott előadásaira, a nélkül, hogy azokra 
beírva lettek volna, bementek s azokat zajongás, közbekiál-
tások, ki- és bemenés s egyéb illetlenkedés által zavarták, s a 
tanárra, az. irányban nyomást gyakoroltak, hogy , őt előttük 
való- maga igazolására kényszerítsék, ezen — az egyetemi pol-
gárokhoz méltatlan, a tanári állás és az egyetemi hatóságok 
iránt az egyetembe fölvételük alkalmával ünnepélyesen foga-
dott köteles tiszteletet mélyen sértő kihágásért a legkomo-
lyabban megróvja s óva inti, hogy ily önfeledt eljárásra mago-
kat többé elragadtatni ne engedjék, mert visszaesés esetében 
sem egyenként, sem az egész egyetemi polgárság irányában 
nem gyakorolhatna az egyetemi tanács oly kíméletet, a mint 
jelenleg, az egyetemi polgárságnak eddig fegyelmileg kifogás-
talan magaviselete felett gyakorolhatott; 

valamint. ugyanazon határozat 2. pontját, mely szerint 
az egyetemi.tanács kimondja, hogy Zöld Gábor, Páska Zoltán, 
Nyéki Takács Nándor és Sebesi Jób joghallgatókat, azért, 
hogy a dr.. Szilassy Gergely tanár elleni, május 16-iki kihágás-
ban, arra vállalkoztak, hogy- őt magánlakásáról a tanterembe 
előadás tartására hívták s így a később kifejlett botrányos 
kihágásnak megindítói lettek, a jog- és államtudományi kar 
előtti megdorgálásra, ifj. Szász Károly és Bónis Sámuel jog-
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hallgatókat ellenben azon oknál fogva, mert a tömeges kihá-
gás vezéreivé váltak az által, hogy a tanár meghívásán kivül 
a tanteremben az első a vallatást vezette, az utóbbi pedig azt 
folytatta és kiegészítette, az egyetemi tanács színe előtti meg-
dorgálásra itéli, s mindnyájokat óva inti, 'hogy óvakodjanak 
bármi fegyelmi kihágástól, mert ilyennek, még kisebb nemű-
nek is elkövetése esetében, az egyetemről elfognak utasíttatni: 
ezennel helybenhagyom és megerősítem. 

Ellenben ugyanazon 2. pontnak a jegyzőkönyvi végzés-
ben 3-nak jelölt végintézkedését, mely szerint az egyetemi tanács 
elrendeli, hogy az utóbb nevezett két ifjúnak ezen büntetés egye-
temi bizonyítványukba is befogj egyeztetni: egyelőre függőben 
kívánom tartatni s annak foganatosítását vagy feloldását további 
egyetemi pályájukon tanúsítandó magukviseletétől teszem 
függővé. Ehhez képest felhívom az egyetemi tanácsot, hogy ez 
iránt annak idején hozzám új javaslatot tenni el ne mulassza. 

Ugyanazon jegyzőkönyvnek dr. .Szilassi Gergely nyilv. r . 
tanárra vonatkozó 63 (812. egyet. tan. szám) pontját illetőleg, 
előre bocsátva, hogy egyetemi tanárok ellenében esetleg meg-
indítandó fegyelmi vizsgálatra vonatkozó szabályzat és eljárás 
nincs megállapítva, s épen fenforgó egyes eset alkalmából ily 
szabályzatot megalkotni időszerűnek nem találom és az emlí-
tett jegyzőkönyvben csak vázlatilag lefektetett javaslat még 
több oldalú megfontolást s előre láthatólag huzamosabb tár-
gyalást igényel, minélfogva a tanács többsége által elfoga-
dott bizottsági határozati javaslatot részemről el nem fogad-
hatom, hanem a dr. Genersich Antal r. tanár s e. i. orvoskari 
prodekán. által benyújtott külön véleményt emelem érvényre 
s ehhez képest, miután dr. Szilassi Gergely nyilv. r. tanár, poli-
tikai magatartására s tanári működésére vonatkozólag több 
rendbeli gyanúsítások merültek föl, sőt a bölcsészeti kar, ille-
tőleg annak kiküldött bizottsága által egyenesen vádpontok is 
formuláztattak: ez ügyben beható vizsgálatot találtam elren-
delendőnek és ennek végrehajásával az egyetemi tanácsot 
bizom meg, felhatalmazván ezt, hogy dr. Szilassi tanár ellené-
ben a kérdőpontokat megállapíthassa, melyekre a nevezett 
tanár a tanács felhívására szóban vagy írásban a szerint, a 
mint tőle követeltetni fog, megfelelni köteles. A vizsgálat befe-
jeztével a tanács javaslatot terjesztend hozzám a vizsgálat alá 
helyezett tanár irányában követendő eljárásra vonatkozólag. 
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Egyidejűleg dr. Szilassi Gergelyt az 1884/85. tanév tar-
tamára az előadások tartásától s mindennemű egyetemi hiva-
talos működéstől fölmentem; mihezképest a bölcsészeti kar 
utasítandó, hogy a prodekáni állás betöltéséről mindenesetre, 
a tanszék helyettesítéséről pedig a mennyiben szükségesnek 
találja, gondoskodjék, s ez irányban teendő intézkedéseit meg-
erősítés végett terjeszsze föl". 

Úgyszintén felhívom az egyetemi tanácsot a t. é. május 
hó 30 és folytatólag 31-én tartott üléséből, a fegyelmi szabály-
zat tárgyában tett külön felterjesztés elintézéséül is, hogy az 
egyetemi tanárok elleni fegyelmi eljárásra vonatkozó szabály-
zat tervezetét dolgozza ki, s azt további tárgyalás végett hozzám 
a jövő tanév folyamában terjeszsze föl. 

Végűi értesítem az egyetemi tanácsot, hogy elől említett 
felterjesztéseinek összies mellékleteit azért kellett egyelőre vissza-
tartanom, mert a belügyminister űr kívánsága szerint mind-
azokat, a Julia-egylet irányában általa saját hatáskörébén teendő 
intézkedés anyagáúl, a nevezett minister úr rendelkezésére 
kelle bocsátanom. 

Budapesten, 1884-ik évi julius hó 17-én. 
T R E F O R T S . k 

1884/5. 
34,421. szám. 

Az országgyűlés elé terjesztendő XIII.-dik jelentés számára 
a kolozsvári tudomány-egyetem 1883/4-ik évi I. és II. félévi 
jelentések be nem küldése miatt a szükséges anyag hiányoz-
ván, ezennel fölhívom a tanácsot, hogy a tudomány-egyetem 
1883/4. évi állapotáról szóló jelentését az intézetnek innét meg-
küldött 1882/3. évi (tizenkettedik) országos jelentésnek 163—177 
oldalain foglaltak irányzatát, további beosztását szigorúan 
szemelőtt tartó alakban hozzám 8 nap elforgása előtt mulhat-
lanúl fölterjesszé s jövőre hasonló jelentését minden tanév 
végével fölszólítás nélkül bemutassa. 

Budapest, 1884. szeptember 17. 
A minister meghagyásából: 

D R . MARKUSOVSZKY s . k . , 
V ' 

ministeri tanácsos. 


